
3چهارشنبه 22  اسفند1403- 11 رمضان  1446 - 12 مارس  2025 - سال بیست  و چهارم - شماره  6499 سیاسی

باید هر روز کنار گوش حکومت ها از ضرورتِ 
عدالت و زشتیِ ظلم گفت

هادی سروش

ظلم قابل وساطت نیست!
به حکم عدل و عقل هر پیامبری میتواند برای هدایت بشر هر اقدام مثبتی را 

داشته باشد.
سوال اینجاست؛ آیا پیامبر میتواند در مورد »ظالم« با خدا بگونه ای صحبت کند 

که از سخن او استفاده یک نوع فرصت دهی به ظالم باشد؟
ظلم در رابطه با »حق الله«

قرآن کریم ، در مورد امر خدا به نوح در رابطه با ساختن کشتی ، سخن و یا اینکه 
نوح اراده چه ســخنی داشته ، مطلبِ روشنی ندارد و فقط به غمِ نوح از حادثه 
قریب الوقوعِ غرق شدن همه اشــاره دارد. اما از پاسخ شدید خدا شاید سخنِ 
دلِ نوح قابل تصور باشد. خلاصه ، در مورد کمترین درنگ درباره ظالم ، از ناحیه 
ربوبی به نوح )ع( چنین خطاب صریح آمد: »وَ لَ تخَُاطِبْنِی فیِ الذَِّینَ ظَلمَُوا ؛ در 

مورد ظالمین با من حرف نزن … )هود/۳۷ و مومنون/۲۷(
اهمیت این آیه در تکرار آن در قرآن است، و اینکه این تعبیر دارای یک شدّت 

و حِدّتِ بی نظیری است!
ایــن ادبیاتِ پر غلظت خدا حکایت از آن دارد که انبیاء با همه درجات قرب به 
خدای سبحان اجازه سخنی با خدا را ندارند که از مفاد آن کمترین بار مثبتی 

برای ظالمین درنظرگرفته شود.
ظلم در رابطه با حق الناس

آنچه در رابطه با سخن خدای متعال و نوح پیامبر ، ملاحظه نمودید؛ در رابطه 
با »حق الله« بود ، چون قوم نوح مرتکبِ حق اللهی بنام بت پرســتی و شِــرک 
بودند ، و خداوند متعال به ســخت ترین شکل برخورد نمود . حال اگر ظلم در 
رابطه با »حق الناس« باشد ، چقدر سنگین و پر هزینه، و دارایِ مکافات غلیظ 

و شدیدی است؟!
پیامبر رحمت )ص( فرمود: روز قیامت بنده خوشــحال از حســنات خود وارد 
محشر می شود. مردی می آید و می گوید: پروردگارا! این مرد به من ظلم کرده 
اســت. پس، از حسنات او برداشته و در حسنات آن مرد داد خواه گذاشته می 
شود. به همین ترتیب افرادی که در حق آنها ستم کرده است می آیند تا جایی 
که حتی یک حســنه برای او باقی نمی ماند. از آن پس اگر کسی بیاید و حق 
خود را از او بخواهد از گناهان آن مرد برداشته و به گناهان او افزوده می شود. 
بدین ســان همچنان داد مردم از او گرفته می شود ، تا آن که به آتش درآید. ) 

روضة الواعظین/۵۱۲ (
ظلم   و بازی با اعصاب مردم

ظلم در رابطه با »حق الناس« دائره وسیعی دارد ؛ یک نمونه آن ؛ ظلم سیاسی 
است ، یعنی ؛ حذف رقیب برای ماندنِ خود و همفکران خود ! 

نمونه دیگر آن ؛ ظلم اقتصادی اســت که نتیجه اش در سختیِ معیشت مردم 
نمایان می شــود بطوریکه مردم »شــریف« را در پیش چشم خانواده و جامعه 

»ذلیل« می کند!
نمونه دیگر آن ؛ ظلم های از سنخ خبری است که باعثِ معطلی مردم و در نتیجه 

بازی با اعصاب و روان مردم  است!
تمام اینها مصادیق ظلم است و ظالم باید منتظر شدیدترین عکس العملِ ظلمِ 

خود باشد که حداقل مکافات آن ؛ انتقام منطبق بر آن ظلم است .
امام علی )ع( فرمود: خدا فرموده؛ به عزّت و جلالم سوگند؛ از ظلم هیچ ظالمی 
نمیگذرم گرچه زدن مشتی باشد، یا شاخ زدن گوسفندِ شاخداری به گوسفندی 
بی شاخ،خداوند تقاصّ بندگان را از یکدیگر می گیرد، تا جایی که هیچ کس به 
گردن دیگری حق و مظلمه ای نداشته باشد، آن گاه ایشان را برای حسابرسی 

می فرستد.)المحاسن؛ ج۱ص۶۸ (
خطرِ آزار و اذیتِ مردم

خدای متعال از ظالمانِ اجتماعی و سیاسی و اقتصادی که نتیجه ظلم آنان بر 
تمام قامت جامعه دینی بشکل »آزار و اذیت« وارد میشود ، تعبیر »تهمت و گناه 
آشکار« نموده است ؛  »والذَِّینَ یؤُْذُونَ المُْؤْمِنِینَ وَالمُْؤْمِنَاتِ بغَِیْرِ مَا اکْتَسَبُوا فَقَدِ 

احْتَمَلُوا بهُْتَاناً وإثمْاً مبیناً.)احزاب ۵۸(
اگر صدایِ مظلوم ، حتی کافرِمظلوم به آسمان بلند شود ..

در مبانیِ کلامی شــیعه قطعی است که عدالت و ظلم قابل تخصیص نیست ، 
یعنی ؛ نمیتوان گفت؛ عدالت همه جا خوب است ، مگر در فلان مورد! و نیز ظلم 

همه جا زشت است مگر در فلان مورد!
از اینجاست که خدای متعال به ظالم در حق یک کافر هم مهلت نخواهد داد .

امــام صادق )ع( فرمود: »خداوند به یکــی از پیامبران اش در حکومت یکی از 
ستمگران وحی کرد که نزد این ستمگر برو و به او بگو: من تو را برای ریختن 
خون ها و گرفتن اموال به کار نگماشــتم، بلکه تو را به کار گماشتم تا نگذاری 
صدای مظلومان به آســمان رســد، زیرا من ستم بر آنها را رها نمی کنم، حتی 
مَاءِ وَاتخَِّاذِ الْمَْوَالِ وإنِمََّا  اگر کافر باشــد.؛ إنِنَِّی لمَْ أسَْــتَعْمِلکَْ عَلیَ سَــفْکِ الدِّ
اسْــتَعْمَلتُْکَ لتَِکُفَّ عَنِّی أصَْوَاتَ المَْظْلُومِینَ فَإنِیِّ لـَـمْ أدََعْ ظُلَامَتَهُمْ وإنِْ کَانوُا 

اراً. )کافی،۲ص۳۳۳( کُفَّ
ســخن از ضرورتِ عدالت و اخلاق، و سخن از دوریِ از ظلم و تعدی به حقوق 
انسانها وشهروندان، آنچنان پر اهمیت و ضروری است که باید روزانه کنار گوش 

حاکمان با صدای بلند از آن گفت و گفت و گفت...

یاداشت

توهم همکاری با اروپا مقابل آمریکا
ادامه از صفحه 1

بنابراین نه می توان به وعده های اروپایی ها اعتماد کرد و نه اصول آنها به فکر 
همراهی با ایران و کاهش تنش با تهران هستند که اگر چنین بود حداقل گام ها 
در این جهت برداشته می شــد، نه اینکه در حین مذاکرات تهران و بروکسل، 
پروازهای ایران به اروپا تعلیق می شد و هر روز فشار تازه ای را متوجه ایران کنند 
و اظهارنظــر تندی را علیه آن بیان دارنــد. فراموش نباید کرد که اروپایی ها با 
آمریکایی ها هم سو هستند و در بسیاری از موضوعات با یکدیگر مشکلی ندارند، 
اما با ایران مشــکلات بسیاری دارند که هنوز حل نشده است، مشکلاتی که با 
بسیاری از مشکلات آمریکایی ها با ایران یکسان است، بنابراین نباید گمان کنیم 

می توانیم اروپا را از آمریکا جدا کنیم و با خود همراه کنیم.

یادداشت

بررسی بخش دوم لایحه بودجه 1۴۰۴ کل کشور
در شورای نگهبان

اعضای شــورای نگهبان بررسی بخش دوم لیحه بودجه ۱۴۰۴ کل کشور در 
شورای نگهبان را در دستور کار جلسه خود داشتند.

به گزارش ایسنا،  اعضای شورای نگهبان در جلسه دیروز )سه شنبه( خود که 
به ریاست آیت الله احمد جنتی برگزار شد، به بررسی بخش دوم لیحه بودجه 
۱۴۰۴ کل کشور پرداختند. لیحه بودجه سال ۱۴۰۴ کل کشور در دو بخش 
مشتمل بر احکام مورد نیاز برای اجرای بودجه کل کشور و سقف منابع بودجه 
عمومی دولت به تفکیک درآمدها و واگذاری دارایی های ســرمایه ای و مالی و 
اجزای اصلی آنها و جداول تفصیلی شــامل ارقام بودجه از ســوی نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی مورد بررسی قرار گرفت. بخش اول لیحه بودجه در 
نهایت و پس از چندین مرتبه رفت و برگش میان مجلس و شورای نگهبان در 
تاریخ ۱۰ بهمن ۱۴۰۳ به تائید شورای نگهبان رسید. رسیدگی به بخش دوم 
این لیحه نیز در جلسه علنی روز سه شنبه ۷ اسفند ماه صحن مجلس شورای 

اسلامی به پایان رسید و این بخش برای تائید به شورای نگهبان ارسال شد.
بررسی بخش دوم لایحه بودجه 1۴۰۴ کل کشور در شورای نگهبان

به گفته محســن زنگنه نایب رئیس کمیســیون تلفیق لیحه بودجه ســال 
۱۴۰۴ اگر بررســی ایرادات بخــش دوم لیحه بودجه در شــورای نگهبان تا 
 پایان امشــب به اتمام برسد، گزارش ایرادات فردا در دستور کار صحن مجلس 

قرار خواهد گرفت.

شورای نگهبان

سید حسن خمینی 
به مصطفی کواکبیان تسلیت گفت

حجت الســلام و المســلمین سید حســن خمینی در 
 پیامی درگذشــت برادر مصطفی کواکبیان دبیرکل حزب 

مردم سالری را تسلیت گفت.
متن پیام حجت السلام و المسلمین سید حسن خمینی 

بدین شرح است:
بسمه تعالی

برادر گرامی جناب آقای دکتر مصطفی کواکبیان 
درگذشت برادر گرامی تان را خدمت شما و خانواده محترم 

تسلیت عرض میکنم. 
برای آن مرحوم رحمــت و غفران الهی و برای بازماندگان 

صبر و اجر از درگاه خداوند متعال مسألت می کنم. 
سید حسن خمینی

کارت زرد مجلسی ها 
این بار به میدری رسید

احمد میدری امروز به دلیل اینکه نتوانست درباره انتصابات 
در وزارت تعاون، کار و رفاه نمایندگان مجلس دوازدهم را 

قانع کند، از مجلس کارت زرد گرفت.
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی، صبح امروز در صحن 
علنی میزبان احمد میدری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

بودند.
به روایت ایرنا، در این جلســه، کامران غضنفری به همراه 
۳۸ نماینده دیگر از میدری دربــاره برخی از انتصاب ها و 
جابه جایی های به زعم او مشــکوک سیاسی در وزارتخانه 

سوال پرسید.
در نهایت نیز نمایندگان با ۹۹ رای موافق، ۱۳۷ رای مخالف 
و ۴ رای ممتنع از ۲۴۴ نماینده حاضر از پاســخ های وزیر 

کار قانع نشدند.

افشاگری نماینده مجلس از توقف ابلاغ 
قانون حجاب

توسط شورای عالی امنیت ملی
جواد نیــک بین در صحن امروز مجلس گفت: بنده عرض 
می کنم از هیچ موضعی که در مســیر احقاق حقوق مردم 
باشد کوتاه نمی آیم. به این قائل هستم که در مسیر احقاق 

حقوق و البته حجاب باید خون و جان بدهیم.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، جواد نیک بین نماینده 
کاشمر در مجلس شورای اسلامی، در صحن امروز مجلس 
شورای اسلامی در تذکری شــفاهی خطاب به محمدباقر 
قالیباف گفت:  اولویت اول کشــور اقتصاد بوده و هســت 
به فکر اقتصاد مردم باشــیم البته معتقدیم قانون عفاف و 
حجاب باید ابلاغ شــود. این ابلاغ را شما دستور دادید اما 
شورای عالی امنیت ملی در بیست و چهارم آذر ماه جلوی 
آن را  گرفته اســت ما مقصر نیستیم، مقصر شورای عالی 

است.
او افزود: یا شــورای عالــی امنیت ملی  خــودش مردانه 
بگوید که من مقصرم، چرا همه تقصیرها را گردن مجلس 

انداختید؟ یا اینکه شما به مردم توضیح می دهید.
این نماینده مجلس، خطاب به حمید رســایی نیز گفت: 
اینکه عده ای در گوشــه و کنــار در فضای مجازی خطاب 
به بنده می گویند که تو بیجا کردی حرف بزنی، باید بگویم 
مجلس محل تبــادل نظر و تجارب آراســت. بنده عرض 
می کنم از هیچ موضعی که در مســیر احقاق حقوق مردم 
باشد، کوتاه نمی آیم. قائل به این هستم که در مسیر احقاق 
حقوق و همچنین حجاب و عفاف باید جان و خون بدهیم.
جواد نیک بیــن در صحن مجلس ادامــه داد: بنده عرض 
می کنم از هیچ موضعی که در مســیر احقاق حقوق مردم 
باشد کوتاه نمی آیم. به این قائل هستم که در مسیر احقاق 

حقوق و البته حجاب باید خون و جان بدهیم.
وی با اشــاره به تذکر چند روز قبــل گفت: به مردم عزیز 
کشــورم عرض می کنم که در نطق چند روز پیشــم هیچ 
قصد توهین به کسی نداشتم. اگر گفتم شنیده هایی به من 
رسیده، ان شاءالله آن شنیده ها کذب بوده و حتماً هم کذب 

هستند.

ادعای بانکی پور:
فقط 6 درصد مخاطب قانون حجاب 

مردم عادی هستند
بانکی پور تاکید کرد: درست است که قانون عفاف و حجاب 
هنوز ابلاغ نشــده اســت، اما قانون است. مخاطب بخش 
دیگری از قانون عفاف و حجاب سلبریتی ها و سرمنشاهای 
اصلی هســتند که ترویج بی حجابــی می دهند. بنابراین، 
مخاطــب فقط ۶ درصد این قانون مردم عادی هســتند و 

هدف قانون برخورد با سرمنشاها است.
امیرحســین بانکی پور عصر دیروز )سه شنبه( طی نشست 
خبری در محل کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
با موضوع تشــریح ابعاد مختلف قانون حمایت از خانواده 
از طریــق ترویج فرهنگ عفــاف و حجــاب، اظهار کرد: 
لیحه عفاف و حجاب پیش از بررســی در صحن مجلس، 
با همکاری مشــترک کمیســیون های فرهنگی و قضائی 
مجلس بررســی شــد. به روایت مهر، نماینده اصفهان در 
مجلس شورای اســلامی ادامه داد: لیحه عفاف و حجاب 
به مجلس ارائه شد که نظر رئیس مجلس این بود که باید 
ابعــاد فرهنگی هم در این لیحه لحاظ شــود، چرا که در 
لیحه ابتدایی فقط مسائل قضائی در نظر گرفته شده بود. 
در نهایت لیحه عفاف و حجاب تغییراتی کرد و مواد آن به 
حدود ۷۰ ماده رسید. بانکی پور گفت: لیحه عفاف و حجاب 
با رأی بیش از دوســوم نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
به تصویب رسید و متن آن مورد تأیید رؤسای قوای مقننه، 
قضائیه و دســتگاه های ذیربط قرار گرفته بود. وی تصریح 
کرد: مخاطب ۸۳ درصد قانون عفاف و حجاب، دستگاه های 
اجرایی هستند و وظایف فرهنگی و تمهیدات اقتصادی که 
باید صورت گیرد، در این قانون پیش بینی شده است. طبق 
نظر رئیس جمهور ما هم معتقدیم که قانون عفاف و حجاب 
یک مسئله فرهنگی است، اما این دلیل نمی شود که در این 

حوزه نیاز به قانون نداشته باشیم.
وی تاکید کرد: درست است که قانون عفاف و حجاب هنوز 
ابلاغ نشده اســت، اما قانون است. مخاطب بخش دیگری 
از قانون عفاف و حجاب ســلبریتی ها و سرمنشاهای اصلی 
هستند که ترویج بی حجابی می دهند. بنابراین، مخاطب 
فقط ۶ درصد این قانون مردم عادی هستند و هدف قانون 
برخورد با سرمنشــاها اســت. نایب رئیس دوم کمیسیون 
فرهنگی مجلس شورای گفت: با دوربین، تصاویر این افراد 
گرفته می شــود که بار اول جریمه اخذ نمی شــود و فقط 
اخطار داده می شود، اما هر بار که هنجارشکنی ادامه یابد، 
جریمه افزایش می یابد. ما در این قانون آوردیم که برخورد 
با هنجارشــکنان حجاب هوشمندانه و ســامانه ای باشد و 
مواجهه مستقیم نباشد و با هر گونه دستگیری خیابانی، به 

جز افرادی که برهنگی دارند، مخالفت کردیم.

ویژه

مجلس

حجاب چندماهی است که به اسم رمزی 
برای شکست خوردگان سیاسی تبدیل 
شده تا با برافراشــتن علم آن، حضور 
خود در سیاســت را ادامــه دهند. در 
ماه های اخیر آنها با دستاویز قرار دادن 
حجاب در دو سطح خیابان و سیاست 
غرق شدن  از  را  خود  می کوشــیدند، 
نجات دهند. اما این روزها سطح سومی 
هم به تحرکاتشــان اضافه شده است: 
فریاد اعتراضی به اجرا نشــدن قانون 
عفاف و حجاب یک نماینده تندرو، آن 
هم در بیت رهبری. آنها از طریق خیابان 
افکار  می خواهند  خیابانی  اردوکشی  و 
عمومی رســانه ای را جلب خود کنند؛ 
در سطح سیاسی هم می خواهند با سر 
و صدا در مجلس و فضایی که امپراتوری 
رسانه ای حامیانشــان برای آنها فراهم 
می سازند، برُد رسانه ای خود را افزایش 
دهند و فشــار را بر سران قوا و شورای 
عالی امنیت ملی افزون کنند؛ در آخرین 
مورد هم که محمدتقی نقدعلی نماینده 
تنــدروی مجلس در دیــدار رمضانی 
رهبری با کارگزاران نظام در این رابطه 

حاشیه سازی کرده است.
محصول مشترک سه قوه

بــه گزارش خبرآنلاین، ســه قــوه قضاییه، 
مجریــه و مقننــه ســال ۱۴۰۲ در حرکت 
مشــترکی قانونی موسوم به عفاف و حجاب 
تدوین کردند که همان زمان واکنش برانگیز 
شــد. اما بــا روی کار آمدن دولت مســعود 
پزشــکیان این لیحه با آنکه در مسیر اجرا 
قرار نگرفت بیشتر خبرساز شد. حجاب یکی 
از موضوعاتی بود که پزشــکیان در انتخابات 
باید تکلیف خود را با آن مشــخص می کرد. 
او در کمپین هــای انتخاباتــی خــود اعلام 
کرده بود: تا جایی که بتوانم، جلوی گشــت 
ارشــاد را خواهم گرفت. او که شــعار وفاق 
را در دســتور کار خود قــرار داده بود این را 
هــم اضافه می کرد که البته اگر وعده بدهم، 
دروغ گفته ام باید با آنها صحبت کنم تا قانع 

شوند.« بعد از آنکه پزشکیان بر مسند قدرت 
نشست، تحرکات مخالفان سیاسی مخالفانش 
در زمینه حجاب تشــدید شد؛ مخالفانی که 
خواهان اجرای این لیحه به هر شکل ممکن 
هستند، هم در عرصه سیاسی و هم با میدان 
دادن به نیروهای عملیاتی در سطح خیابان 
موضع خود را نشان دادند.  تا جایی که رسما 
اعلام شــد شــورای عالی امنیت ملی قانون 
عفاف و حجاب را از مصادیق اقدامات تنش 
زا عنوان کرده و جلوی آن را گرفته اســت. 
هفته گذشته نیز محمدجعفر قائم پناه معاون 
اجرایی پزشــکیان از رئیس دولت نقل قول 
کرد که قانون حجاب را نمی توانم اجرا کنم 
چون برای مردم مشکل ایجاد می کند و من 
در مقابل  مردم نخواهم ایســتاد. با بیان این 
حرف حال تحرکات تندروها در مورد عفاف و 

حجاب وارد فاز جدیدی شد.
 کاروان یا کارناوال حجاب؟

تجمعاتی که در گذشــته برای فضاســازی 
رســانه ای مثلا رو بــه روی مجلس برگزار 
می شــد در روزهــای اخیر به نــوع دیگری 
تکرار شد. جمعه گذشته تصاویری از حرکت 
گروهی از تهران به سوی قم در قالب کاروان 
حجاب«منتشر شد. این گروه پس از رسیدن 
به قم در مقابل دفتــر آیت الله جوادی آملی 
تجمع کردند. ســایت خبری فرارو نوشــته 
فردی که این کاروان را حرکت داده و مقابل 
دفتر آیت الله جوادی صحبت می کند، مهری 
طالبی دارســتانی از مدیــران وزارت کار در 
دولت سیزدهم، صاحب ایده کلینیک ترک 
بی حجابی اســت. روز گذشــته نیز حامیان 
قانــون حجاب هم مقابــل مجلس تجمعی 
داشتند و زنجیره انسانی کوچکی در اطراف 

ساختمان مجلس تشکیل دادند.
توهین صادق کوشکی به پزشکیان

صادق کوشکی در حاشــیه تجمع حامیان 
اجرای قانون حجــاب در مقابل مجلس، به 

انتقاد و توهین به رئیس جمهور پرداخت.
صادق کوشــکی، فعال سیاســی اصولگرا و 
نزدیک به جبهه پایداری خطاب به پزشکیان 

گفــت: آقــای رئیس جمهوری کــه خود را 
حافظ قــرآن می داند، می گویــد من قانون 
حجاب را اجرا نمی کنم؛ نماینده زرتشــتیان 
ایران، آن زن باحیا طومار عفاف و حجاب را 
امضا می کند. کوشکی تأکید کرد: پزشکیان 
می گوید مردم مخالف قانون حجاب هستند؛ 
چشــمانت را باز کن! نماینده  زرتشــتیان با 
این قانون موافق اســت. اقایــی که قرآن و 
نهج البلاغه می خوانی، اولین بار نیســت در 
اســلام کسی قران سر نیزه کرده، مجاهدین 

خلق هم نهج ابلاغه حفظ بودند!
او افزود: کسی فریب قرآن و نهج البلاغه شما 
را نمی خورد، اگر قرآن و نهج البلاغه را قبول 

داری جلوی حکم نایست!
پزشکیان دیکتاتور است؟

همزمان در مشــهد نیز تجمــع دیگری برپا 
شد. در فیلمی که از این تجمع منتشر شده، 
سخنران مسعود پزشکیان را به دیکتاتوری 
متهم می کنــد و می گوید: »از رئیس جمهور 
تعجب می کنیم که دخترش حجاب دارد اما 
قانون حجــاب را اجرا نمی کند! این مصداق 
دیکتاتوری اســت... علما کجا هستند؟ چرا 
صدای علما را نمی شــنویم؟ اســاتید حوزه 
و دانشگاهها کجا هســتند؟... کار به عریانی 
و برهنگی رســیده؛ ما دیگر چیزی برای از 
دست دادن نداریم. برخی اجیر شده دشمن 

هستند؛ مانکن خیابانی هستند!« 
نماینده مجلس: شنیده ام به 
تجمع کنندگان پول می دهند

از سوی دیگر جواد نیک بین نماینده کاشمر 
در مجلس یکشــنبه با اشــاره به اینکه اجرا 
نشدن قانون عفاف و حجاب دستور شورای 
عالی امنیت ملی بوده، حاشــیه سازی برای 
این تصمیم را مشــکوک خواند و گفت: من 
شــنیدم عده ای به این ها که برخی شب ها 
مقابل مجلــس می خوابند )برای فشــار به 
ابلاغ این قانون( پــول می دهند. باید وزارت 

اطلاعات این موضوع را بررسی کند.  
واکنش نماینده های تندرو به جواد نیک بین 

این اظهــارات، واکنش گروهی از نمایندگان 

تندرو را به دنبال داشــت. احمد راســتینه، 
نماینده شــهرکرد در مجلس گفت: یکی از 
همکاران در صحن مجلــس به خانواده ها و 
خواهران محترم محجبه مؤمن که در سرمای 
زمستان در جلوی مجلس متحصن شده اند، 
تهمتی زد که به خدا پناه می برم. حرف این 
خانواده ها چیست؟  او افزود: از همه مؤمنان، 
محجبه ها و زنان عفیفه ایــران عذرخواهی 
می کنم. این ها حرفشان ابلاغ قانون عفاف و 
حجاب است و تاریخ سازانی هستند که ما را 
تکان می دهند تا دچار خودفراموشی نشویم.

حمید رســایی هم نوشــت: این شخص در 
لباس روحانی دوبار تاکید می کند »شنیدم«! 
خوب بیجا می کنی شنیده را بازگو می کنی 

آنهم از تریبون مقدس مجلس.
نمایندگان این بار می خواهند از 

رهبری جلو بزنند؟
اما دو سطحی که در بال یاد شد در ماه های 
اخیر هــم رخ داده بود و از این نظر شــاید 
چندان اتفاق تازه ای نیفتاده باشــد. اما اگر 
این گروه سیاســی تا دیروز ســعی می کرد 
در مقابل امثال پزشــکیان و قالیباف ژست 
انقلابی بگیرد پا را فراتر گذاشت؛ در آخرین 
تحرک این گروه سیاسی، محمدتقی نقدعلی 
نماینده مجلس در مراســم افطاری رهبری 
فریاد اعتراض آمیز به اجرا نشدن قانون عفاف 

و حجاب سر داد. 
رهبری: کاش گوش شنوایی برای 

شنیدن حرف های شما داشتم
محمدحســین رنجبران در یادداشتی که در 
جماران منتشر شده، ماجرا را اینگونه شرح 
داده است: »و اما شــاهکار مدیریت صحنه 
رهبر انقلاب در هشتاد و پنج سالگی آنجایی 
بود که یکــی از نمایندگان مجلس درحالی 
که ایشــان در حــال دعا کردن بــود، بلند 
شــد و درباره اجرای قانــون حجاب و عفاف 
گفت و آیت الله خامنــه ای در نهایت درایت 
این جمله را بــه  کار بردند: »ای کاش بنده 
گوش شنوایی برای شنیدن حرف های شما 
داشــتم.« همه از بیان و لحن آقا فهمیدند 
که موضع چیســت امــا این بنــده خدا یا 
متوجه نشــد یا نخواست متوجه شود؛ برای 
همین دوید و ســه چهار ردیف جلوتر رفت 
تا صدایش شنیده شود اما او را هدایت کردند 
تا متوجه شــود و ادامه دعا و ختم جلسه.« 
آنها ظاهــرا نمی خواهد بپذیرد که اگر قانون 
عفاف و حجاب ســاخته و پرداخته سه قوه 
به عنوان ارکان حاکمیت جمهوری اسلامی 
بوده است، از سوی حاکمیت نیز در شورای 
عالی امنیت ملی متوقف شــده است. حال 
آنکه روسای هر ســه قوه جزئی از این شورا 
هســتند و نهایتا مصوبات این شورا به تایید 
رهبری نیز می رسد. در مجموع گویا تندروها 
در حال بهره برداری از امنیتی شدن موضوع 
حجاب انــد؛ آنها بــا اصرار بر اجــرای قانون 
حجاب ولو به زور، پیام هایــی به طرفداران 
خود تا بر موجودیت خود نیز تاکید می کنند. 
با به میان آوردن آنها در خیابان نیز به نوعی 
دست به وزن کشی سیاسی می زنند. نهایتا 
آنکه در تشدید فضای امنیتی جامعه نقشی 

جدی بازی می کنند.

تحصن کنندگان  دربــاره  مافی  پروانه 
مقابل مجلس برای اجرای قانون حجاب 
پول  دریافت  بر  مبنی  و شــنیده هایی 
توسط این افراد گفت: نیروهای امنیتی 
و نیروهای اطلاعاتی کشور می توانند به 
این موضوع ورود کرده و بررســی کنند 
و ارزیابی داشته باشند که چنین چیزی 

بوده است یا خیر.
پروانه مافی نماینده ســابق مجلس شــورای 
اســلامی، درباره تحصن کننــدگان در مقابل 
مجلس که خواســتار اجــرای قانون عفاف و 
حجاب هستند و اظهارات یک نماینده مبنی 
بر اینکه شنیده شــده این افراد برای تحصن 
در مقابل مجلس پول دریافت کرده اند، گفت: 
شعام )شورای عالی امنیت ملی( مصوبه عفاف 
و حجاب را برای اجرا هنوز کامل ندانســته و 
برای بررسی بیشتر و در حقیقت تعدیل بعضی 
از مجازات هایی که در آن در نظر گرفته شده 
بــرای اجرا هنوز این قانون را لزم و قابل اجرا 

ندانسته است.

وی در گفتگو با ایلنا، ادامه داد: اینکه عده ای 
یا ســرخود یا از طرف گروه های سیاسی که 
به آنها متصل هســتند نسبت به این موضوع 
و این تصمیم ملی که در شــعام گرفته شده 
اعتراض و در مقابل مجلس تحصن می کنند، 
جای تامــل و جای بحث دارد؛ چراکه اگر بنا 
باشد هر کسی، هر فردی، هر گروهی نسبت 
به هر قانونی که لزم اســت درباره آن قانون 
بیشتر بررسی شــود، اعتراض کند؛ مملکت 
اداره نمی شود و هیچ کشوری در هیچ کجای 

دنیا به این شکل نیست.
این عضو فراکســیون امیــد در مجلس دهم 
گفت: حال اگر یک عده احســاس می کنند 
که باید نسبت به این موضوع اعتراض کنند، 
می توانند اعتراض کنند، یک روز، دو روز، سه 
روز مطالب شان را بگویند و بقیه هم می شنوند 
و همان طور که بنا بوده این لیحه بررســی 
شــود، این قانون بررسی می شود و به نتیجه 
می رســد. اما اگر بنا باشــد اصرار و پافشاری 
صــورت بگیرد و بــه اصطــلاح انداختن در 

مسیرهایی باشد که فشــار در قبال خودش 
داشته باشــد این روش درست نیست. مافی 
تصریح کرد: به نظــرم باید نهادهای نظارتی 
و خصوصــا نهادهای امنیتی نســبت به این 
موضوع توجه و دقت بیشتری داشته باشند و 
نگذارند که کشور خدایی نکرده به سمت هرج 
و مرج کشیده شود. هر کسی بخواهد بیاید و 
نسبت به هر موضوعی اعتراض کند، مشکلی 
نیست و می تواند براساس قانون اعتراض کند 
اما اعتراض اگر منطقی باشــد، اشکالی ندارد. 
این قانون در شــورای عالی امنیت ملی بحث 
شــده و در حال بررسی اســت اما این اصرار 
بر اجرای آن با توجه به اینکه شــعام در حال 
بررســی آن اســت، قابل تامل بوده و به نظر 
می آیــد که باید نیروهای امنیتی نســبت به 

موضوع ورود داشته باشند.
 وی در پاســخ بــه این ســوال کــه یکی از 
نمایندگان مجلس مدعی شــده که شــنیده 
برخی از این افراد برای حضور در این تحصن 
پول دریافت کرده اند، گفت: نیروهای امنیتی 

و نیروهای اطلاعاتی کشــور می توانند به این 
موضوع ورود کرده و بررســی کنند و ارزیابی 
داشته باشــند که چنین چیزی بوده یا خیر 
و ذهن مردم را روشــن کنند؛ چراکه بالخره 
نماینده مردم موضــوع را مطرح کرده و این 
به عنوان یک ســوال است و باید بخش هایی 
که قــدرت دارند و می توانند راســتی آزمایی 
کننــد و موضوع را به نتیجه برســانند، ورود 
کرده و به این ســوال پاسخ دهند.  این فعال 
سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: به هر صورت 
نباید بگذاریم درخواست ها و تقاضاها خدایی 
ناکــرده رنگ و بوی آنارشیســتی بگیرد و به 
دنبال خودش هرج و مرج بیاورد. باید در هر 
موضوعی، در هر جایی، در هر بخشی از قانون 
کشــور که مصوب می شود و برای ابلاغ آماده 
می شــود اگر مانع قانونی وجود دارد محترم 
شمرده شود و افراد بر اساس سلایق شخصی 
و یا نیت های خاص یا تعلقات سیاسی و حزبی 
نتوانند این مصوبات را مورد اهانت قرار دهند 

و اجازه ندهند که کار پیش برود.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: روی 
کاغذ ما تفکیک قوا داریم اما آن هایی که 
قدرت اصلی را اعمال می کنند و جریان 
حاکم یا همان قدرت در ســایه و پنهان 
هستند اراده شــان را پیش می برند. در 
آنجا اراده شان بر این بود که آقای لطیفی 
بماند اما در این جا اراده شان این است که 
آقای ظریف به هر طریقی حذف شود و 

این را تا آخر ادامه دادند.
احمد حکیمی پور فعال سیاســی اصلاح طلب 
در گفت وگو با ایلنا، در مــورد ادعای یکی از 
نمایندگان مجلس مبنی بر اینکه رییس جمهور 
اعلام کرده دیگر وزیر اقتصاد معرفی نخواهند 
کرد در حال حاضر برخی جلیلی را برای وزارت 
اقتصاد به رییس جمهور پیشــنهاد می دهند، 
نظر شما درباره مطرح شدن چنین موضوعاتی 
چیســت، گفت: آقایان پایــداری قدرت را در 
دست داشــتند و ما دیدیم که چه عملکردی 

داشــته اند. الن هم واقعا رییس جمهور با به 
اصطلاح مشــی وفاق آمد که همه نیروها در 
کنار هم کار کنند ولــی عملا دیدیم که این 
روش ایشان را برنتابیدند و وفاق یکطرفه شد 
و چنین چیزی را به صورت تعارف می شــود 
مطرح کرد که به طور مثال آقای رییس جمهور 
بگوید حال که شما مدعی هستید بیایید کشور 
را اداره کنید، امــا از آن طرف رای مردم چه 
می شــود. وی ادامه داد: مردم به این تفاوت ها 
رای داده اند و دوست دارند که رییس جمهور 
منتخب باتوجه به این بدنه رایی که پشتیبان 
او شده اند و آمده اند در مقابل رقیبان به ایشان 
رای داده اند، این تفاوت را در مدیریت کشــور 
ببیند. در دوره چهارم در شــورای شهر خیلی 
نزدیک به اکثریت شورا بودیم مثلا ما ۱۲ نفر 
بودیم، آنها حدود ۱۵ نفر بودند یک الی دو نفر 
هم میانه بودند. در آن زمان شهردار وقت آقای 
قالیباف بود و ما از ایشان خواستیم که با توجه 

به اینکه نصف شورای شهر اصلاح طلبان بودند 
در مدیریت شــهر این بخش از آرای مردم را 
هم لحاظ کنند اما متاســفانه اصلا این کار را 
نکردند. متاسفانه حتی یک نفر از افرادی که 
ما پیشنهاد دادیم را نگذاشتند و افرادی را هم 
که ما پیشنهاد دادیم اتفاقا وضع شان بدتر شد 
و در لیست سیاه رفتند. وی در بخش دیگری 
از صحبت هایش درباره استعفای ظریف گفت: 
این مساله نشــان داد که در واقع ساختار به 

اصطلاح قدرت پنهــان در ایران خیلی قوی 
اســت و کار خود را پیش می برد. می خواهم 
بگویم که این دولت در سایه یا دولت در دولت 
یا هر اســم دیگری که روی آن بگذاریم الن 
هســت و اعمال اراده می کنــد. درباره آقای 
ظریف ما دیدیم موضوع تقریبا حل شده بود و 
حضور ایشان در دولت نقطه قوتی برای کشور 
بود و برای پیشبرد سیاست داخلی و خارجی 

موثر بود. 
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